
Posudek na diplomovou práci Jany Hernové 

 

Když před několika lety obhájil můj bývalý student Ondra Bušek diplomku o ptácích ve 

vojenských újezdech, zůstalo po něm krapet nedodělané práce – sice svou studií jasně ukázal, 

že tato území jsou pro ptáky (a to hlavně pro ty ohrožené) vhodná, ale už nestihl přijít na to, 

proč vlastně. A tuto „díru v trhu“ zaplňuje právě práce Jany Hernové. Ta přímo navázala 

předchozí studii o ptácích – její autor byl sice výborný terénní ornitolog, ale už ho moc 

nebavilo podrobně popisovat biotopy na plochách, kde ptáky sčítal, což je úmorná a časově 

náročná práce, již následně dostala za úkol Jana. 

 Zhostila se jí velmi důkladně a dokázala v krátkém čase navštívit všechna místa, kde 

byli předtím ptáci zaznamenáváni, a pečlivě zmapovala celou řadu potenciálně použitelných 

proměnných, kterými lze výskyt těchto organismů vysvětlit. Neobešlo se to bez technických 

problémů – pravidla pro přístup do vojenského újezdu se mezitím zpřísnila a můžeme mluvit 

o štěstí, že se Janě podařilo povolení ke vstupu obstarat a data v terénu získat. Po shromáždění 

datového materiálu se ponořila do jeho zpracování, které pojala opět pečlivě a invenčně. 

Ačkoliv by se data dala analyzovat i různými složitějšími způsoby, mám za to, že zvolené 

metody jsou adekvátní nárokům na naše magisterské studenty a poskytují relevantní odpovědi 

na položené otázky. Rovněž nepokládám za problematickou určitou časovou prodlevu, která 

mezi sčítáním ptáků a popisem jejich prostředí nastala – ptáci jsou organismy, které reagují na 

dosti hrubé charakteristiky krajiny, jež se mění v naší přírodě jen velmi zvolna. Proto časový 

odstup mezi ptačími a environmentálními daty nemůže způsobit nějaké převrácené závislosti, 

ale pokud něco, tak jen oslabí zjištěné vztahy. Pozitivní výsledky statistických testů lze proto 

považovat za spíše konzervativní a z negativních výsledků není radno činit velké závěry. 

 Co se týká tvorby samotné práce, probíhala ze strany studentky aktivně a 

konstruktivně, nebála se ptát na nejasnosti a přinášela vlastní neotřelé postřehy. Postup práce 

si dobře rozplánovala, takže se ji podařilo hladce dovést do zdárného konce v podobě 

odevzdání. S výslednou podobou práce jsem spokojen a na její nedostatky jistě upozorní 

pečlivý oponent. 

 K obhajobě bych měl jen jednu kontrolní otázku – zjistila jsi, že vojenský újezd se 

vyznačuje velmi specifickým charakterem otevřených biotopů s jemnou mozaikou prostředí. 

Kde jinde mimo vojenské újezdy by se takový charakter dal nalézt? Tato či jiné analogie ke 

zkoumanému systému mohly být v diskusní části práce více akcentovány, ale to nijak 

nesnižuje moje celkově pozitivní hodnocení. 

 

Práci proto doporučuji jako podklad k udělení magisterského titulu na naší fakultě. 
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